
Vandalové mezi námi!?
Pokud nahlédneme do historie zjistíme, že kdysi dávno v 5.století
našeho letopočtu existovaly germánské kmeny, které byly hodně výbojné. 
Vandalové dobyli Řím a po dva týdny ho plenili. To zanechalo v současní-
cích děsivé dojmy.
Vandalové neznali písemnictví a nic se po nich nedochovalo, konec jejich
říše znamenal také zánik tohoto germánského etnika.
Tak se píše v odborných encyklopediích!
Avšak ouha! Zdá se, že vandalské kmeny nevymřely a znovu začínají na-
bývat na rozmachu. Zejména u nás ve Vysočanech se stačí podívat po ránu 
kolem sebe. Člověk se nestačí divit, co se dá za jednu noc stihnout.
Tu rozbité okno u čekárny, tam rozbité sklenice po nápojích. Pomalované 
fasády a výlohy. Setřené nápisy na vývěsce u obchodu a neustále papírky po 
brambůrkách či jiných dobrotách. Jak „nastláno“! Jako by ve Vysočanech 
neexistovaly na těchto místech žádné odpadkové nádoby.
Místní mládež si totiž nebere servítky. Ale nejde přece včechno označit jako 
klukoviny!
Poškozování soukromého vlastnictví už hraničí minimálně s přestupkem, 
ne-li s trestným činem.
Často s naší mládeží diskutuji. Po jedné takové „akci“, hraničící téměř s 
trestným činem obecného ohrožení, jsem si s hříšníky sjednal besedu a 
požádal je o písemná vyjádření. Několik jejich myšlenek nyní zveřejním.
Otázka : Proč jste tak jednali?
Odpověď : „Teďka si uvědomuji, že to byla velká „blbost“, ale stalo se to  
proto, že jsme se chtěli zviditelnit před ostatníma. Ale teď už vím, že jsme ze 
sebe udělali pitomce a teďka si na nás budou ostatní lidé ukazovat „to jsou 
oni, co to udělali“ ale s tím už nic neuděláme.“
Otázka :Jak by jste pomohli vy těm mladším?
Odpověď : „1.Rozhodně jako první věc bych udělal to, že my sami bychom
šli do školky nebo na první stupeň základní školy a tam přednášeli o pubertě,  
o tom co je čeká a nějak se pokusili zabránit tomu aby dělali to co my.“

„2.Tak já myslím, že když to neuvidí a nebudou se nám chtít vyrovnat, tak 
se ani nebudou pokoušet to dělat.“

„3.Podle mě je taky dospělost, se věnovat ostatním a ne jenom sobě a 
zpříjemňovat jiným život... To se mi vždycky líbilo když jsem četla knížky, 

že si děti hledají zábavu nějakým dobrodružstvím, a bylo by dobré i udělat  
něco pro tu mladší generaci...protože oni také by určitě chtěli zažít nějaké 
dobrodružství a bylo by dobré, kdybychom jim to dobrodružství našli i my 
– a dobrodružství není kouřit, nebo ničit své okolí!!...“

Podle  těchto vyjádření  by to s  naší  mládeží  ještě  nemuselo  být  až tak 
špatné. Pak se ale ptám, kdo ten nepořádek, kolem čekárny a obchodu, 
tedy v centru obce, dělá?

Jsou na vině jenom samotné děti? Co rodiče, kteří se nestarají, jakým 
způsobem tráví jejich děti svůj volný čas?

Poškozování  majetku  všeobecně  vytahuje  majitelům  a  tedy  i  obci 
peníze, které by bylo možno použít na jiné věci. Třeba na podporu 
různých volnočasových aktivit mládeže v rámci různých spolků. Toto 
je potřeba těmto dětem neustále vysvětlovat.

Výraz  vandal  nabyl  postupně  významu  člověka,  který  ničí  kulturní 
hodnoty.  Přejme  si,   aby  vandalové  zůstali  skutečně  pouze  zaniklým 
etnikem.

    Luděk Škaroupka – starosta




